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Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dzień dobry Państwu. Na moim zegarze wybiła godzina 16:00. Rozpoczynam posiedzenie Komisji 

Porządku Publicznego,  Zdrowia, Spraw Społecznych i Samorządowych w dniu 22-ego listopada 2021 

roku. Bardzo serdecznie witam na dzisiejszym posiedzeniu Pana Prezydenta Macieja Gramatykę. 

Widziałam, że jest. Witam serdecznie Koleżanki i Kolegów Radnych. Witam serdecznie wszystkich 

Naczelników Wydziałów Urzędu Miasta oraz liczne grono gości z pionu spraw społecznych, jak 

widziałam. Widziałam również Pana Komendanta Polcyna. Bardzo serdecznie Państwa witam i 

zapraszam do udziału w Komisji. Chciałabym na początku zorientować się, czy mamy kworum, czy 

jesteśmy, w jakim składzie jesteśmy. Pani Radna Anna Krzystyniak?  Pani Radna Anna Krzystyniak. Ja 

jestem. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Pani Radna Lidia Gajdas. Pani Radna Ola Siembiga-Wysocka. 

Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga 
Jestem, dzień dobry. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dzień dobry. Pan Radny Wojciech Czarnota. 

Radny Wojciech Czarnota 
Dzień dobry, jestem. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dzień dobry. Pan Radny Grzegorz Gwóźdź. 

Radny Grzegorz Gwóźdź 
Dzień dobry, jestem. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Jest. Dzień dobry. Jeszcze raz zapytam. Czy Pani Wiceprzewodnicząca Anna Krzystyniak jest?  

Radna Anna Krzystyniak 
Tak, jestem. Nie wiem, jestem słyszalna? 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Tak. 

Radna Anna Krzystyniak 
Dzień dobry. Witam, witam. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dzień dobry. I Pani Radna Lidia Gajdas. Jeszcze nie ma. Dobrze. Macie Państwo przed sobą porządek 

obrad. Proszę się odnieść do tego, czy coś chcemy zmienić, czy dodać? Nie widzę, w takim razie 

będziemy dzisiaj pracować na porządku obrad, które otrzymaliście Państwo wcześniej. Protokół był do 

wglądu na chmurze. Jest zresztą. Projekt tego protokołu z posiedzenia Komisji z dnia 18-ego 

października 2021. Czy są jakieś uwagi do tego protokołu? Nie widzę. Dziękuję bardzo. Uważam, że 

protokół został przez Państwa przyjęty. Przechodzimy do punktu 4-ego. Zaopiniowanie projektu uchwały  

w sprawie wieloletniej prognozy finansowej miasta Tychy na lata 2022-2032 oraz punktu 5-ego - 

zaopiniowania projektu uchwały  w sprawie budżetu miasta Tychy na 2022 rok w zakresie działania 

Komisji. Myślę że oba te punkty Pan Naczelnik Sławomir Mrugała omówi razem Dziękuję bardzo i 

proszę. 

Naczelnik Wydziału Budżetu Urzędu Miasta Tychy Sławomir Mrugała 
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Dzień dobry Szanowni Państwo. Oczywiście, jeżeli Państwo pozwolą to 2 te punkty, bo związane  

ze sobą bardzo ściśle, omówię je jeden po drugim. Zacznę od wieloletniej prognozy finansowej lata 

2022-2032. Zgodnie z przepisami ustawy o finansach publicznych prognozę finansową robi się  

na kolejny rok budżetowy oraz 3 kolejne lata. Natomiast prognozę kwoty długu, która jest częścią  

WPF-u opracowuje się do ostatniego roku zaciągniętych, bądź planowanych do zaciągnięcia 

zobowiązań dłużnych. W naszym przypadku jest to rok 2032, gdzie planujemy spłacić ostatnią transzę 

kredytu, także stąd ten horyzont czasowy wydłużony aż do roku 2032. Przy opracowaniu 

prognozowanych wartości na lata 2023-2032 oparto się zgodnie  z zaleceniami Ministerstwa Finansów 

na wytycznych dotyczących stosowania jednolitych wskaźników makroekonomicznych, będących 

podstawą oszacowania skutków finansowych projektowanych ustaw. Ministerstwo Finansów 

opublikowało te wytyczne ostatnie w sierpniu bieżącego roku, także zgodnie z nimi zarówno wzrosty 

inflacyjne, jak i wzrost PKB na podstawie tych wytycznych. Dane oczywiście, jeżeli chodzi o rok 2022  

w całości są spójne z projektem budżetu na rok 2022 i odpowiednio tak. W roku 2022 dochody zostały 

zaplanowane w wysokości 850 milionów złotych. W roku 2023 wyniosą 773 miliony złotych, natomiast 

w kolejnych latach prognozy kształtują się na poziomie od 800 milionów w 2023 roku do ponad  

1 040 000 000 złotych w roku 2032. Spadek dochodów w roku 2023 w prognozie w stosunku do roku 

2022 to efekt przede wszystkim zakończenia przez miasto wypłacania świadczeń w ramach programu 

Rodzina 500+. Od 1-ego czerwca 2022 r obsługę programu przejmuje Zakład Ubezpieczeń 

Społecznych. No i tutaj mamy jak gdyby w roku 2022 53 000 000 po stronie dochodów dotacji na te 5 

miesięcy. W roku 2023 już tej dotacji z budżetu państwa na ten cel nie ma. Drugim powodem spadku 

dochodów w roku 2023 jest brak zaplanowanych wpływów środków unijnych na realizację inwestycji. 

Tutaj też jesteśmy znowu w okresie, jak gdyby zakończenia jednej perspektywy finansowej i wejścia  

w drugą perspektywę finansową. Ta z lat 2014-2020 powoli nam się kończy płatności z tej perspektywy. 

W ramach nowej no nie ma jeszcze ogłoszonych konkursów. Nie ma jeszcze, nie ma jeszcze specjalnie 

rozdysponowanych, jak gdyby środków na poszczególne zadania, a zatem w prognozie też ich nie 

wprowadzamy. One będą sukcesywnie czy do planu roku 2022, czy kolejnych lat wprowadzane   

w momencie uzyskania informacji o przyznanym dofinansowaniu  na konkretne projekty unijne.  

Jeżeli chodzi o stronę wydatkową prognozy, to wydatki ogółem na rok 2022 rok to kwota  998 109 000 

złotych. W 2023 spadek do kwoty niecałe 700 095 000  złotych i odpowiednio w latach 2024 do 2032  

te wydatki kształt kształtują się na poziomie od 771 000 000 do też ponad 1 000 000 000 złotych  

w ostatnim roku prognozy i tutaj też adekwatnie ten spadek w roku 2023 jest spowodowany tymi samymi 

przesłankami  co po stronie dochodowej, czyli 500+ głównie no i brak tych środków zewnętrznych, 

unijnych w głównej mierze na dofinansowanie zadań majątkowych. Jeżeli chodzi o planowane 

przychody, to w prognozie mamy je tylko w dwóch latach zaplanowane. To jest rok 2022 i 2023.  

W 2022 roku łączna kwota 178 000 000. I tutaj największa część z tej kwoty to ponad 114 000 000 

kredytu z Europejskiego Banku Inwestycyjnego. Przypomnę tylko, że umowę miasto podpisało w roku 

2017. Ten rok  dwa tysiące dwadzieścia dwa to jest ostatni rok, w którym możemy zaciągać ten kredyt. 

Do tej pory wykorzystaliśmy 73 000 000, a pozostała część, czyli te 114 000 000, o których 

wspomniałem przed chwilą, planujemy je zaciągnąć w roku 2022. Pozostałe środki  są nadwyżki z lat 

ubiegłych i wolne środki. To jest łącznie kwota prawie 64 000 000 złotych zaangażowana w rok 2022 

po stronie przychodów. W 2023 planowany kredyt do zaciągnięcia 50 000 000 i to jest jedyne 

zobowiązanie dłużne, które w perspektywie prognozy tej wieloletniej pragniemy zaciągnąć. Jeżeli chodzi 

o rozchody, czyli spłatę zaciągniętych już kredytów, pożyczek i spłatę (niewyraźnie) obligacji, to w latach 

2022-2029  te rozchody kształtują się  na poziomie 28 000 000 do 30 000 000 złotych. Potem rozchody 

spadają w latach 2030-2032 trzydzieści dwa do, od poziomu odpowiednio 21 500 000 złotych  

do 12 500 000 złotych w ostatnim roku prognozy. Jeżeli chodzi  o deficyt, to planujemy go tylko w latach 

2022 i  2023. Odpowiednio w roku 2022 jest to deficyt na poziomie niecałych 148 000 000 milionów.  

W 2023 roku niecałe 22 000 000 złotych. W latach 2024 do 2032 planujemy zamykać lata nadwyżką 

budżetową, która będzie angażowana na spłatę wcześniej zaciągniętych kredytów i pożyczek.  

Jeżeli chodzi o zadłużenie miasta w okresie prognozy, to ono to ono na koniec roku 2022 planowane 

jest  na kwotę 206 000 000 złotych. Potem na koniec 2023 rośnie  do niecałych 228 000 000 i potem 

sukcesywnie będzie maleć aż do roku 2032, gdzie planujemy, że wszystkie zobowiązania dłużne 

zostaną spłacone. Jeżeli chodzi o spełnienie relacji wynikających tych dwóch podstawowych z ustawy 

o finansach publicznych, czyli artykuł 242, który mówi o tym, że budżety w poszczególnych latach 

prognozy muszą zamykać się nadwyżką operacyjną. Taką też osiągamy. Ta nadwyżka spadła  

nam bardzo ze względu na ubytek dochodów bieżących. Głównie związanych z wprowadzanymi  
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od przyszłego roku reformami podatkowymi w ramach Polskiego Ładu, ale dalej zamykamy się  

tą nadwyżką. Ona na dzień dzisiejszy w roku 2022 wynosi niecały 1 000 000 złotych. Potem przez 

kolejne lata systematycznie rośnie. W 2023 to już 28 000 000. W 2024 - 36 000 000. Potem 44 000 000. 

Także ten wskaźnik spełniamy. Spełniamy również wskaźnik z artykułu 243. Mówię tutaj  

o dopuszczalnym wskaźniku obsługi zadłużenia i zgodnie z ustawą z 14-ego października tego roku  

o zmianie ustawy o dochodach JST, każda jednostka od tego roku może wybrać, czy do wyliczania 

dopuszczalnego wskaźnika będzie stosować okres 3 lat, czy okres 7 lat. Decyzją Prezydenta 

przeszliśmy tutaj na okres 7-letnią. On jest dla nas, jako miasta Tychy, bardziej korzystne. Spełniamy, 

stosując ten wskaźnik, wszystkie dopuszczalne normy wynikające z artykułu 243. We wszystkich latach 

prognozy. To tylko taka uwaga, gdybyśmy ten 3-letni zastosowali, to praktycznie w latach 2024-2025 

już byśmy mieli problem ze spełnieniem wskaźnika. Natomiast to, że ustawodawca dopuścił możliwość 

stosowania tego 7-letniego, no to dla nas jest oczywiście korzystniejsze i dlatego też go stosujemy.  

To tyle pokrótce. Jeżeli będą jakieś pytania, to proszę. Dziękuję. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. Bardzo proszę.  Czy mamy pytania zarówno do WPF-u,  

jak również do budżetu. Nie widzę pytań. Myślę, że każdy z nas bardzo dokładnie prześledził budżet  

no z ciekawości, bo to zapowiedzi były takie, że będzie bardzo kiepsko i myślę, że specjalnie wątpliwości 

nie mieliśmy. Nic, mnie przynajmniej nie uderzyło takiego, żeby było jakieś duże, duże zmniejszenie. 

Pewne rzeczy są przesunięte oczywiście, wiemy o tym. Dziękuję, nie widzę pytań. W takim razie 

przechodzimy go głosowania. Kto z Państwa jest przeciw pozytywnemu zaopiniowaniu projekt uchwały 

w sprawie wieloletniej prognozy finansowej miasta Tychy na lata 2022-2032? Kto z Państwa się 

wstrzymał? Czyli wszyscy przyjęliśmy jednogłośnie. I kolejne głosowanie w sprawie zaopiniowania 

projektu uchwały  w sprawie budżetu miasta Tychy na 2022 rok zakresie działania Komisji. Czy mamy? 

Kto z Państwa jest przeciw? Nie widzę. Kto z Państwa się wstrzymał? Dziękuję bardzo. Wszyscy 

jednogłośnie. Widzę, że jest Pani Radna Lidia Gajdas. 

Radna Lidia Gajdas 
Tak. Dzień dobry. Witam serdecznie. Przepraszam za późniejsze dołączenie. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dzień dobry. Dziękuję serdecznie Panu Naczelnikowi. Bardzo proszę, przechodzimy do punktu 6-ego: 
Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wykorzystania środków na finansowanie zadań z zakresu 
rehabilitacji zawodowej i społecznej przekazanych do realizacji powiatom z uwzględnieniem planu 
finansowego Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2021 roku.  
Pani Dyrektor Iwona Rogalska, bardzo proszę. 
 
Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Tychach Iwona Rogalska 

Dzień dobry Szanowni Państwo, ja tak bardzo króciutko. 

Projekt uchwały dotyczy przeniesienia środków z dofinansowania likwidacji barier architektonicznych na 

dofinansowanie do zaopatrzenia  w sprzęt rehabilitacyjny oraz przedmioty ortopedyczne. Bardzo proszę 

o pozytywne zaopiniowanie projektu. Dziękuję. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję i otwieram dyskusję. Nie widzę pytań. Kto z Państwa jest przeciw pozytywnemu zaopiniowaniu 

projektu uchwały, który znajduje się w punkcie 6? Nie widzę. Kto z Państwa się wstrzymał? Dziękuję 

bardzo. Wszyscy jednogłośnie. Przechodzimy do punktu 7-ego. Zaopiniowanie projektu uchwały  

w sprawie przystąpienia do sporządzenia strategii rozwoju miasta 2030+ oraz określenia 

szczegółowego trybu i harmonogramu opracowania projektu strategii, w tym trybu konsultacji.  

Bardzo proszę Panią Magdalenę Ziętek-Pierzchała z Wydziału Promocji i Współpracy z Zagranicą.  

Nie, przepraszam. Źle powiedziałam. Z Wydziału Rozwoju Miasta i Funduszy Europejskich. Bardzo 

proszę. 

Przedstawiciel Wydziału Rozwoju Miasta i Funduszy Europejskich Magdalena Ziętek-Pierzchała  

Dzień dobry, witam serdecznie. Szanowni Państwo, wnoszę o pozytywne zaopiniowanie uchwały 

dotyczącej przystąpienia do opracowania nowej strategii rozwoju miasta Tychy 2030+ oraz określenia 

szczegółowego trybu i harmonogramu opracowania tego dokumentu wraz z trybem jego konsultacji. 

Jak zapewne wszyscy wiemy, dokument strategiczny, jeden z ważniejszych dokumentów 

strategicznych dla gminy, który określać będzie na kolejną dekadę cele oraz kierunki, które pozwolą  
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na dalsze, jak i dynamiczne zrównoważony rozwój naszego miasta. Co jest istotne? Po raz pierwszy  

w ustawodawstwie została wprowadzona nowelizacją ustawy z dnia 15-ego lipca 2020 o zmianie ustawy 

o zasadach prowadzenia polityki rozwoju. Wprowadzono podstawę prawną dla opracowywania strategii 

przez gminę. Do tej pory było to przyjęte jakimś zwyczajowymi normami, natomiast teraz mamy ściśle 

określone kroki, które musimy podjąć zgodnie z tą ustawą. Wprowadza ona uregulowania zarówno co 

do procedury opracowania strategii, jak i zakresu merytorycznego. To także dokument, który nabiera 

dosyć dużego znaczenia z punktu widzenia aplikowania o środki zewnętrzne, w tym środki unijne. 

Zawsze było odwołanie do dokumentów strategicznych, natomiast w tej perspektywie finansowej  

2020-2027. Zgodnie z zapowiedziami wiemy, że będzie to obligatoryjne, ażeby jakieś propozycje 

przedsięwzięć strategicznych zostały ujęte w strategii i one muszą być tam ujęte, ażeby móc aplikować 

potem o środki zewnętrzne. Jeśli chodzi o koordynację prac związanych ze strategią. Tutaj Wydziałem 

odpowiedzialnym za ten etap jest jest nasz Wydział, czyli Wydział Rozwoju Miasta i Funduszy 

Europejskich. Jeżeli chodzi o czasokres, strategia powinna być gotowa najpóźniej w IV kwartale 2022 

roku. Tych etapów, które musimy spełnić jest dosyć dużo. Pojawia się między innymi zdecydowanie 

bardziej rozbudowany tryb konsultacji. Teraz obligatoryjnie musimy konsultować projekt strategii nie 

tylko mieszkańcami, ale także z podmiotami, partnerami gospodarczymi, społecznymi, z sąsiednimi 

gminami. Ponadto, pojawia się element, który nie występował obligatoryjnie do tej pory w strategiach, 

czyli musimy opracować model struktury (niewyraźne) przestrzennej, który określi główne zalecenia 

dotyczące prowadzenia polityki przestrzennej w gminie, więc sam tryb konsultacji to są określone 

 już ustawowo terminy nie krótsze niż 35 dni. Potem z organizacjami kolejne 35 dni, więc to w sumie 

daje minimum 12 miesięcy prac. Mamy nadzieję, że ten IV kwartał będzie realny. 2022 rok,  jeżeli nic 

się nie wydarzy nieprzewidzianego, wtedy dokument powinien być już przygotowany w formie 

ostatecznej do uchwalenia na Sesji Rady Miasta. To tyle pokrótce. Jeżeli są jakieś pytania, to bardzo 

proszę. 

 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Proszę bardzo. Otwieram dyskusję. Nie widzę pytań. Dziękuję bardzo. Przechodzimy 

do głosowania. Bardzo proszę. Kto z Państwa jest przeciwny pozytywnemu zaopiniowaniu projektu 

uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia Strategii Rozwoju Miasta Tychy 2030+  

oraz określenia szczegółowego trybu i harmonogramu opracowania projektu strategii, w tym trybu 

konsultacji. Nie widzę. Kto z Państwa się wstrzymał? Rozumiem, że jednogłośnie zaopiniowaliśmy 

pozytywnie przystąpienie do tej trudnej pracy. Dziękuję bardzo. Przechodzimy do punktu 8-ego. 

Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych 

dla miasta Tychy na lata 2021-2027+. Ten projekt uchwały posiada (niewyraźne) w dodatkowych 

materiałach - konsultacje, wyniki konsultacji z mieszkańcami, jak również z organizacjami 

pozarządowymi i posiada również autopoprawkę. Bardzo proszę Panią Naczelnik Iwonę Bińkowską. 

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska 

Dzień dobry. Szanowni Państwo, został Państwu przekazany projekt Strategii Rozwiązywania 

Problemów Społecznych dla miasta Tychy na lata 2021-2027+. Strategia była poddana dwutorowo 

konsultacjom z mieszkańcami oraz z organizacjami pozarządowymi. W wyniku tych konsultacji zostały 

wniesione uwagi przez organizację pozarządową, dlatego chciałam tutaj zgłosić autopoprawkę, 

ponieważ te uwagi zostały uwzględnione. Zmiany dotyczą zapisów na stronie 45, 68 i 90. Jeżeli chodzi 

o stronę 45, zostało dopisane w mieście od 2015 roku realizowany jest przez Regionalny Ośrodek 

Wspierania Ekonomii Społecznej, czyli tak zwany ROWES. Projekt wspierający osoby zagrożone 

wykluczeniem społecznym. W ramach projektu wyżej wymienione osoby otrzymują wsparcie doradcze 

w zakresie możliwości zakładania przedsiębiorstw społecznych  i pozyskania dotacji  na zatrudnienie 

siebie i/lub osób z grup zagrożonych wykluczeniem. Działania te bezpośrednio przekładają się  

na aktywizację społeczną i zawodową oraz uzyskanie zatrudniania. Realizacja projektu potrwa co 

najmniej do 2023 roku. Jeżeli chodzi o zapisy na stronie 68, to tutaj  przy pierwszej kropeczce Klub 

Senior + dopisano: klub jest prowadzony przez organizację pozarządową. I ostatnia z uwag. Na stronie 

90-tej dopisano operatorem na terenie miasta jest Fundacja Rozwoju Ekonomii Społecznej. Główna 

idea ROWES to wielopłaszczyznowe wsparcie Tyskich Organizacji Społecznych, osób chcących 

założyć organizację oraz podmiotów współpracujących z organizacjami, a także wsparcie tworzenia 

przedsiębiorstw społecznych i zatrudniania osób zagrożonych ubóstwem lub wykluczeniem 

społecznym. Również tutaj dopisano na dole jedną kropeczkę, czyli tworzenie przedsiębiorstw 
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społecznych w ramach ROWES 2.0 udzielane są także dotacje na tworzenie miejsc pracy  

w przedsiębiorstwach społecznych. Szanowni Państwo, dodatkowo, to już przed Sesją, zmieni się 

również tutaj szata graficzna dokumentu, ponieważ chcemy, żeby ten dokument wyglądał dobrze  

i schludnie, dlatego graficy nad nim pracują. Nie zmieni się zawartość merytoryczna, tylko graficy tutaj 

pozwolili sobie zmienić niektóre tabele   na diagramy, stąd tutaj jeszcze taka rzecz się pojawi  

w dokumencie. Szanowni Państwo, mimo że tytuł strategii wskazuje na problemy społeczne i ich 

rozwiązywanie, chcieliśmy, aby strategia przede wszystkim zawierała zadziałania profilaktyczne, żeby 

zapobiegać i minimalizować problemy. Dokument jest przygotowany w taki sposób, aby również 

umożliwić sięganie po środki finansowe zewnętrzne, kiedy się oczywiście pojawią. Nad strategią 

pracował zespół powołany przez Pana Prezydenta, którego pracę nadzorował, prowadził Pan Doktor 

Grzegorz Gawron i to właśnie jemu chciałabym teraz oddać głos, żeby przybliżył Państwu strategię. 

 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Bardzo proszę. 

Pan Grzegorz Gawron 

Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowny Panie Prezydencie, Szanowni Państwo. Jest mi 

niezmiernie miło, że już po raz kolejny mogę uczestniczyć w obradach Państwa Komisji. Tym razem, 

tak jak powiedziała Pani Naczelnik, chciałbym zaprezentować Państwu pokrótce nowy dokument 

strategiczny, który opracowaliśmy w ostatnim czasie. Jest to strategia rozwiązywania problemów 

społecznych. Dokument ten powstał w oparciu, tak jak powiedziała Pani Naczelnik, powstał w oparciu 

o szerokie konsultacje, również szeroką, wielowymiarową diagnozę, dlatego, że pytaliśmy o opinie  

i poglądy mieszkańców w ramach szerokich badań telefonicznych i badań internetowych,  

kiedy to pytaliśmy mieszkańców o dostrzegany przez nich lub odczuwane problemy i sytuacje 

kryzysowe w ich bezpośrednim otoczeniu, ale również szerszym otoczeniu społecznym.  

Ponadto, prosiliśmy o opinię również naszych lokalnych ekspertów, a więc przedstawicieli tyskich 

instytucji, jednostek, podmiotów, które na co dzień zajmują się pracą nad rozwiązywaniem tychże 

problemów społecznych. Ponadto, dokonaliśmy diagnozy, analizy danych statystycznych  i właśnie 

kompilacja tych wszystkich informacji pozwoliła nam na opracowanie dokumentu, który Państwu dzisiaj 

przedstawiamy, który jeżeli uzyska Państwa aprobatę, jego założenia będą miały szansę na to, aby być 

wprowadzane  w życie w najbliższych latach. Ta szeroka diagnoza, o której ja Państwu też już 

wspomniałem, zresztą, która jest szeroko, jej szczegóły są zawarte w dokumencie, pozwoliła nam  

na przygotowanie całego schematu, działań, propozycji działań, które  w naszym odczuciu pozwolą  

na jeszcze skuteczniejszą realizację polityki społecznej, a w jej ramach działań na rzecz mieszkańców. 

Istotne było dla nas 5 zasadniczych elementów, celów, de facto, które nam przyświecały  

przy opracowywaniu tego dokumentu, a więc  po pierwsze, działanie, które ma charakter cenny,  

jest cenne, a więc odpowiadanie na realne, rzeczywiste potrzeby mieszkańców. Po drugie, to, o czym 

wspomniała też już Pani Naczelnik, profilaktyka. Zależało nam bardzo na tym, aby opracować cały 

szereg działań, o których ja będę zresztą Państwu zaraz mówił. Takich, które tam, gdzie jest to możliwe 

i wtedy, kiedy jest to możliwe, będą zapobiegały pojawianiu się sytuacji kryzysowych.  Będą zapobiegały 

pojawieniu się problemów, natomiast  z drugiej strony, mamy pełną świadomość, że nie zawsze  

to będzie możliwe. Mamy świadomość,  mamy zdiagnozowane określone problemy społeczne, które 

występują  w naszym mieście, stąd też istotne dla nas było to, aby w tym dokumencie zawarte były  

działania, planowane były działania, które będą miały charakter kompleksowy, tak żeby rozwiązywać 

dobrze zdiagnozowane problemy  i żeby rozwijać sieć wsparcia dla osób, które rzeczywiście tego 

wsparcia potrzebują. Stąd też innowacyjność tego dokumentu, polegająca na tym, że rozszerzyliśmy 

dotychczasowe  bloki działań, które były realizowane w mieście. Staraliśmy się je uzupełniać o takie, 

które będą odpowiedzią na te nowe problemy, ewentualne pojawiające się wśród mieszkańców.  

I w końcu ostatecznie, 5-ty element nie mniej ważny, to jest fakt, że chcemy działać razem. 

Najistotniejsze jest to, wszyscy mamy świadomość tego, że rozwiązywanie problemów  wymaga 

współpracy, wymaga wsparcia, wymaga otwartości na siebie nawzajem stąd też w naszym odczuciu 

istotne jest bardzo, aby wzmacniać  i rozwijać integrację społeczną. Gdybym mógł prosić o przełączenie 

slajdu, bo ja rozumiem, że Państwo macie przed sobą prezentację, gdybym mógł prosić o przełączenie 

slajdu na 4, gdzie zapisaliśmy wizję, przyjęliśmy wizję strategii. To rozwiązywanie problemów 

społecznych w oparciu o spójną  i wielowymiarową politykę społeczną dostosowaną do rzeczywistych 

potrzeb mieszkańców. Tak jak Państwo widzicie, tutaj jest rzeczywiście prezentacja,  przygotowaliśmy 
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dzisiaj dla Państwa tą prezentację. Przepraszam, że ja o to nie upomniałem się wcześniej, ale to kwestia 

wrażeń,  jakie mną też kierują z racji tego, że mogę uczestniczyć  w Państwa obradach. Gdybym mógł 

prosić o przejście do 4-ego slajdu. Tak. Tak jak powiedziałem, z kolei misją tego, misją tego dokumentu 

jest podnoszenie jakości życia i wsparcie mieszkańców w sytuacjach zagrażających pojawieniem się 

albo pogłębieniem problemów społecznych poprzez zbudowanie skutecznego systemu profilaktyki  

i interwencji oraz pobudzanie integracji społecznej przy wykorzystaniu miejskich zasobów i potencjałów. 

Szanowni Państwo, do osiągnięcia misji  przyczyni się realizacja wyznaczonych celów programowych. 

My, opracowując ten dokument, konsultując go, wyznaczyliśmy 3 główne filary przyszłej polityki 

społecznej,  w której, jeżeli mogę prosić o slajd kolejny. O właśnie. Tutaj są właśnie te 3 główne filary, 

które wyznaczyliśmy dla przyszłej polityki społecznej. Dla strategii rozwiązywania problemów 

społecznych. Pierwszym z nich i jednocześnie celem programowym jest budowanie systemu skutecznej 

profilaktyki. Tak jak już powiedziałem, podstawowym dążeniem będzie to, aby unikać i nie doprowadzić 

do rozwoju pojawienia się sytuacji kryzysowych. Problemów społecznych. Stąd też istotne będzie 

budowanie tego systemu społecznej profilaktyki służącej niwelowaniu zagrożenia występowaniem tych 

problemów. Z drugiej strony,  drugim filarem jednocześnie mamy świadomość, że pewne problemy 

występują, stąd też istotne jest aby odpowiednio reagować, stąd też konieczna jest budowa systemu 

skutecznej interwencji, która będzie służyła rozwiązywaniu problemów społecznych wśród 

mieszkańców, ale tak jak powiedziałem, do tego wszystkiego potrzebna będzie również integracja, 

potrzebne będzie społeczne zaangażowanie i wola współpracy, stąd też uważamy, że istotnym kolejnym 

tym trzecim filarem strategii winno być budowanie systemu integracji społecznej, która opierała się 

będzie właśnie na zaangażowaniu, ale jednocześnie wykorzystywaniu miejskich zasobów i potencjałów. 

Gdybym mógł prosić o kolejny slajd. Szanowni Państwo, w ramach tych trzech filarów przygotowaliśmy 

również opracowaliśmy, wyznaczyliśmy tak zwane cele operacyjne, a w ramach tych celów  

już  konkretne szczegółowe obszary. Obszary działań, które będą wdrażane w najbliższych latach. 

 I tak, pierwszym z tych celów operacyjnych jest (niewyraźne) mieszkańców w zakresie usług 

społecznych oraz sytuacji kryzysowych wymagających wsparcia. Jeżeli mamy działać skutecznie, jeżeli 

mamy prowadzić działania, które będą odpowiedzią na rzeczywiste, realne potrzeby mieszkańców, 

(niewyraźne) systematycznie diagnozowany. Systematycznie musimy dokonywać monitoringu sytuacji, 

rozwoju sytuacji, sytuacji społecznej (niewyraźnie) w mieście, ale z drugiej strony również istotne  

jest, jakie osoby możemy również opierają się przede wszystkim na zaangażowaniu odpowiedniej kadry. 

Państwo doskonale wiecie, że Tychy mogą szczycić się (niewyraźne) instytucjach, które funkcjonują  

w mieście, działają na rzecz mieszkańców, pracują specjaliści, osoby z odpowiednim doświadczeniem 

(niewyraźne) to ta wiedza, doświadczenia, one wymagają aktualizacji, stąd też w strategii stawiamy 

również na podnoszenie kompetencji lokalnych kadr i dalszych roli międzysektorowej współpracy,  

która właśnie w tym miejscu ma tą wzmożoną  (niewyraźne) integrację poszczególnych działań. Bardzo 

proszę o kolejny slajd.  Szanowni Państwo, budowanie (niewyraźne) to jest kształtowanie świadomości 

tak. To kształtowanie świadomości mieszkańców o potencjalnych zagrożeniach, o potencjalnych 

sytuacjach. (niewyraźne) które mogą przynosić szkodę, stąd też rozbudowany, wyjątkowo rozbudowany 

schemat  (niewyraźne) w których to zaplanowaliśmy realizację konkretnych, konkretnych przedsięwzięć 

w tym zakresie, aby budować tą świadomość o rozszerzeniu. Tak jak Państwo widzicie, obejmuje ona 

uzależnienia (niewyraźne) i behawioralne. Różne przejawy przemocy, gdzie te funkcjonowanie dotyczy 

ona również własnego funkcjonowania rodzin oraz niwelowania czynników złych. Funkcjonowanie osób, 

funkcjonowania osób  z niepełnosprawnościami, procesów starzenia się i starości (niewyraźne) zdrowia. 

(niewyraźne) zatrudnienia ale także  bezpieczeństwa oraz (niewyraźne) formom ryzyka, a więc tak jak 

Państwo widzicie, jest to cały szeroki pakiet  szeroki pakiet działań, które sprzyjać mają budowaniu  

tej świadomości i profilaktyce, a więc unikania sytuacji kryzysowych. Bardzo proszę o kolejny slajd. 

Przepraszam. Drugim filarem natomiast, Szanowni Państwo, jest już  budowanie systemu skutecznej 

interwencji. Służby miejskie muszą być gotowe, przygotowane na to, aby odpowiednio reagować  

w pojawiających się sytuacjach kryzysowych, w dynamicznie zmieniającej się sytuacji. Stąd też 

(niewyraźne) tutaj  zaplanowaliśmy organizację wsparcia, które będzie dostosowane do potrzeb 

mieszkańców oraz będzie służyło (niewyraźne) tych stanów kryzysowych. Wcześniejsza odpowiednia 

diagnoza oczywiście pozwoli nam na to, żeby iść krok do przodu by wyczytać pewne sytuacje. Również 

w obrębie tego  wsparcia tego systemu zaplanowaliśmy cały szereg, cały szereg działań, celów 

operacyjnych, w obrębie których rzeczywiście są określone schematy przedsięwzięć, które będą 

dotyczyły głównie rozwoju systemów wsparcia dla rodzin doświadczających przemocy oraz będących 

w stanie kryzysu, rozwoju systemów wsparcia rodzin w zakresie właściwego funkcjonowania oraz 
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niwelowania stanów kryzysowych. Trzecim takim elementem będzie rozwój systemu wsparcia dla osób 

starszych oraz osób z niepełnosprawnościami. Kolejny to rozwój systemu zapobiegania bezdomności 

oraz zwiększenia skali wychodzenia z bezdomności, rozwój systemu niwelowania bezrobocia  

oraz aktywizacja zawodowa grup (niewyraźne) na rynku pracy i w końcu rozwój systemu wsparcia osób 

z zaburzeniami psychicznymi. I Szanowni Państwo, jeśli chodzi o następny slajd, trzeci filar, o którym 

już też wspominałem (niewyraźne) integrację. Będziemy dążyć do tego, aby budować system integracji 

społecznej wzajemnego wsparcia, samo zaangażowania, zaangażowania społecznego.  

W tym wymiarze, Szanowni Państwo, (niewyraźne) wyróżniliśmy dwa główne cele. Cel operacyjny 

pierwszy (niewyraźne) jest rozbudowany system dialogu społecznego i informacji miejskiej.  

Zmiana, którą przeprowadza (niewyraźne) wynika, że powinno ulec rozszerzeniu (niewyraźne)  

(niewyraźne) komunikacyjne dla mieszkańców, w których to będą przekazywane różne  informacje 

(niewyraźne) realizowane na terenie miasta. (niewyraźne) dostęp do informacji potrzebnych, 

szczególnie w sytuacjach kryzysowych, ale  niewyraźne). Kolejnym obszarem operacyjnym jest również 

kształtowanie i rozwój integracji społecznej oraz więzi (niewyraźne). Wszyscy jesteśmy  

też (niewyraźne). (niewyraźne) Cały czas wymaga ona pobudzania do tego zaangażowania.  

Stąd również w ramach strategii rozwiązywania problemów społecznych zaplanowaliśmy konkretne 

schematy działań, które będą służyć z jednej strony rozwojowi systemu partycypacji mieszkańców  

w planowaniu i w realizacji zapisów strategii. Chcemy dążyć do tego, aby dać mieszkańcom poczucie 

sprawstwa, żeby mieli oni  świadomość i poczucie tego, że mają wpływ na to, co dzieje się w mieście. 

Po drugie, istotnym elementem będzie, również będzie również obszarem będzie współpraca 

samorządu z organizacjami samorządowymi, rozwój tej współpracy i środowiskiem wolontariuszy. 

Trzecim elementem, Szanowni Państwo,  będzie również, to jest też element nowy, będzie dążenie  

do rozwoju systemów wsparcia integracji cudzoziemców ze społecznością lokalną. Wszyscy mamy 

świadomość, że coraz więcej osób z zagranicy, tutaj szczególnie pochodzenia ukraińskiego, decyduje 

się na to, aby zamieszkać w naszym mieście, dąży do tego, żeby wejść w szeregi naszej społeczności, 

stąd też w naszym odczuciu konieczne, są i zalecane są działania, które będą sprzyjały tej integracji. 

Będą sprzyjały tej wzajemnej współpracy i poczucia tożsamości, tożsamości lokalnych, nowych 

mieszkańców. (niewyraźne) Szanowni Państwo, w telegraficznym skrócie wprawdzie, ale myślę,  

że to jest takie kompendium najważniejszych informacji, które są zawarte w tym szerokim 

wielostronicowym dokumencie. Ja oczywiście zostaję do Państwa dyspozycji, jeżeli będziecie mieli 

Państwo jakieś pytania, chętnie na nie odpowiem. Niemniej, żywię rzeczywiście głęboką nadzieję, że 

aprobata Państwa, dzięki Państwa aprobacie  ten dokument będzie mógł być wdrożony w najbliższych 

latach  i będzie stanowił istotne narzędzie, istotne, praktyczne narzędzie, które będzie służyło 

rozwiązywaniu problemów społecznych naszej lokalnej społeczności, ale jednocześnie będzie istotnym 

filarem dla budowanej już od lat skutecznej polityki społecznej. Serdecznie Państwu dziękuję za uwagę. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. 

Pan Grzegorz Gawron 

Ja nie słyszę. Ja nie słyszę. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Teraz. 

(niewyraźnie) 

Dzień dobry. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Otwieram dyskusję. (niewyraźnie) przeszkody widzę techniczne. Czy słyszymy się?   

Radna Anna Krzystyniak 

Tak, ja słyszę Pani Urszulko, Panią. Ania Krzystyniak. Słyszę. 

 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
No właśnie, ale myślę, że chyba nie wszyscy się słyszymy. Tak mi się wydaje. 

Radna Lidia Gajdas 
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(niewyraźne) Słyszę, słyszę Panią Przewodniczącą. 

Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga 

Ja tez słyszałam. Ola Siembiga, słyszę. 

 

Radny Wojciech Czarnota 

Wojciech Czarnota, słyszę. 
 
Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dobrze. 

Radny Grzegorz Gwóźdź 

Gwóźdź, również 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
No właśnie bardzo proszę. Otwieram dyskusję, bo praca jest bardzo duża, zawiera bardzo ciekawą 

diagnozę z naszej sytuacji miejskiej, no i oczywiście propozycji wyjścia możliwości z jakichkolwiek 

problemów. Bardzo proszę o zabranie głosu. Czy Pan Radny Czarnota się zgłaszał?   

Radny Wojciech Czarnota 

Nie, nie zgłaszałem się. 

 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Myślałam, że tak. Proszę Państwa, jak czyta się dokładnie cały ten materiał, to z niego wyłania się 

rzeczywiście rzeczywisty obraz naszego miasta, zarówno odnośnie rzeczywiście Ilości mieszkańców, 

prognozy, jak to wszystko się ma dalej u nas toczyć,  ile ma nas być, jak mamy, na co będziemy,  

to znaczy pod każdym względem można tutaj znaleźć ciekawy materiał. Przeczytałam go rzeczywiście 

od początku do końca. No niezbyt jest optymistyczny w niektórych miejscach. Trzeba sobie to szczerze 

powiedzieć. Nie wiem, czy jest możliwość wywiązania się z tych wszystkich, że tak powiem,  

prób ratowania pewnych sytuacji dla miasta. Niemniej jednak, bardzo ciekawy materiał. Jeśli ktoś nie 

przeczytał  z Państwa, to polecam dokładnie przeanalizować. Czy są jakieś w ogóle pytania do pana?  

A do Pani Naczelnik Iwony Bińkowskiej?   Tam w materiale jest również zawarta pewna diagnoza 

związana z kolejnym punktem naszego dzisiejszego posiedzenia, dotyczącym profilaktyki problemów 

alkoholowych i narkomanii. No opiera się już na tym audycie, który my już mamy i w zasadzie no smutna 

tam jest taka konkluzja odnośnie  młodzieży, że niestety, ale narasta nam nietrzeźwość młodych ludzi, 

no i też propozycje co robić, żeby ewentualnie ten trend odwrócić. Jest kilka takich właśnie  tematów, 

które wynikają z opracowania tegoż programu  rozwiązywania problemów społecznych. Czy macie 

Państwo jakieś zapytania?  Nie widzę. W takim razie przechodzimy do głosowania. Bardzo serdecznie 

dziękuję za przygotowanie tego materiału. Kto z Państwa jest za. Kto z Państwa jest za negatywnym 

przyjęciem strategii rozwiązywania, projektu uchwały dotyczącej strategii rozwiązywania problemów 

społecznych? Kto z Państwa się wstrzymał? Nie widzę. Wszyscy Państwo jednogłośnie. Dobrze. 

Przechodzimy do punktu kolejnego. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Miejskiego 

Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2022 rok, jak również punktu  

10-ego - zaopiniowania projektu uchwały w sprawie przyjęcia Miejskiego Programu Przeciwdziałania 

Narkomanii na rok 2022. Bardzo proszę Panią Naczelnik Bińkowską. 

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska 

Szanowni Państwo, zgodnie z artykułem 41 ustawy o wychowaniu w trzeźwości  i przeciwdziałaniu 

alkoholizmowi, gmina powinna realizować działania związane z profilaktyką i rozwiązywaniem 

problemów alkoholowych. Odbywać się to powinno na podstawie Miejskiego Programu Profilaktyki  

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. Głównym celem programu, który został Państwu 

przekazany, jest przeciwdziałanie uzależnieniom oraz ograniczenie negatywnych konsekwencji 

społecznych. Zwłaszcza szkód zdrowotnych i zaburzeń życia rodzinnego wynikających z używania 

alkoholu. Większość działań zaplanowanych w programie do realizacji  2020 rok jest kontynuacją 

działań prowadzonych w poprzednich latach. Ma to swoje uzasadnienie w osiąganiu trwałych  

i skutecznych rezultatów. Jeżeli chodzi o program narkotykowy, to zgodnie z zadaniem własnym gminy 

wynikającym z artykułu 10-ego ustawy o przeciwdziałaniu narkomanii, jest prowadzenie działań 

związanych z przeciwdziałaniem temu zjawisku.  Zadania te wynikają również z miejskiego programu, 
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którego projekt został Państwu przekazany i podobnie jak w przypadku przeciwdziałania alkoholizmowi, 

są kontynuacją działań z lat poprzednich. Celem głównym miejskiego programu przeciwdziałania 

narkomanii  na rok tysiące 2022 jest ograniczenie zjawiska  i negatywnych konsekwencji społecznych 

wynikających z używania narkotyków i innych substancji psychoaktywnych przez między innymi 

zmniejszenie zainteresowania tymi  substancjami wśród dzieci, młodzieży, dorosłych oraz przede 

wszystkim podnoszenie wiedzy mieszkańców z zakresu problemów związanych  z używaniem tych 

substancji. Obydwa programy są jak gdyby obowiązkowe dla gminy, żeby mogła ona działać  

i wykonywać zadania, dlatego proszę o pozytywne opinie do obydwu uchwał. Dziękuję. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. Nie widzę pytań. Przechodzimy do głosowania. Kto z Państwa 

jest za przeciwną opinią dotyczącą projektu uchwały, która znajduje się w punkcie 9? Kto się wstrzymał? 

Jednogłośnie pozytywnie. Kto z Państwa jest przeciwny opinii pozytywnej dla projektu uchwały w puncie 

10? Kto się wstrzymał? Rozumiem, że również jednogłośnie pozytywnie. Dziękuję Pani Naczelnik 

bardzo. 

Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych i Zdrowia Iwona Bińkowska 

Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Przechodzimy do spraw bieżących i wolnych wniosków. Bardzo proszę. Kto z Państwa ma jakiś temat? 

Ja chciałabym się zwrócić do Pana Radnego Grzegorza Gwoździa. Czy ma jakąś wiedzę na ten temat. 

Pamiętacie Państwo, myśmy swego czasu  wnioskowali, czy zastanawiali się nad budową SOR-u  

w naszym Szpitalu Wojewódzkim. Odbyliśmy wtedy, pamiętam, spotkanie z Zarządem MEGREZ-u, 

który absolutnie nic nas nie posunął do przodu. Ja przeczytałam w ubiegłym tygodniu w prasie,  

bo ta wiadomość jest tylko prasowa, że Urząd Marszałkowski przygotowuje się do budowy SOR-ów 

chyba w 6, czy w 7 szpitalach. I wymienione były te szpitale, że tak powiem, z nazwy i miasta, między 

innymi Tychy. Czy coś na ten temat realnie wiadomo, czy to jest po dziennikarska jakaś no, informacja. 

Radny Grzegorz Gwóźdź 

No więc tak. Jest to, to nie jest tylko informacja prasowa, jakiś pomysł dziennikarski. Faktycznie,  

to znaczy to nie jest tak, że Urząd Marszałkowski się przygotowuje, bo my ewentualnie możemy się 

bardziej zatroszczyć o te szpitale, które nam podlegają, a MEGREZ no już nie jest Szpitalem 

Wojewódzkim. Natomiast faktem jest, że w tym, jakby planie przygotowanym przez Wojewodę 

Śląskiego, ponieważ to Wojewoda nadzoruje System Ratownictwa Medycznego. W tymże planie są 

zapisane  jakby jest zapisane powstanie SOR-ów w kilku szpitalach na terenie województwa, między 

innymi w MEGREZ-ie. Ja się też o tym dowiedziałem kilka miesięcy temu, już po tej dyskusji,  

bo ta dyskusja chyba u nas na wiosnę się toczyła na temat SOR-u w Szpitalu naszym Tyskim i faktycznie 

jest tam zapisane, że SOR w szpitalu w MEGREZ-ie powstanie,  jak mnie pamięć nie myli, do 2025 

roku.  I powiedzmy rozmawiając w kontekście takim bardziej wojewódzkim jako jednostki samorządu,  

a nie tylko województwa, jako znaczy albo inaczej, województwa jako obszaru, a nie tylko jako jednostki 

samorządu, no to patrzymy na całość tego obszaru. No i faktycznie chyba w 6 szpitalach jest planowane 

powstanie SOR-u plus w Centrum Pediatrii w Sosnowcu, Takiegoż SOR-u Dziecięcego.  

Ostatnio pojawiła się też informacja. Miałem to Państwu przygotować, ale w tej chwili nie pamiętam,  

że są przygotowywane środki z funduszu, nie wiem czy to jest fundusz medyczny, czy jakieś inne źródło 

i tam wprost zapisano, że będą środki na rozwój szpitalnych oddziałów ratunkowych na terenie 

województwa Śląskiego, więc faktycznie, mieliśmy też takie z spotkanie Panem Profesorem Ładnym,  

to jest Konsultant Krajowy do spraw Ratownictwa Medycznego i on też potwierdził, że środki  

będą i ogólna w ogóle sytuacja w województwie, jeżeli chodzi o SOR-y na pewno uzasadnia to,  

żeby powstały kolejne tego typu oddziały, ponieważ mamy chyba, nie chyba, tylko na pewno,  

jakby najniższą liczbę SOR-ów w przeliczeniu na liczbę mieszkańców z wszystkich województw.  

My w tej chwili mamy 14 SOR-ów na terenie województwa, mając 4.5 miliona mieszkańców,  

a dla porównania sąsiednie województwo Opolskie, mając milion mieszkańców, czyli czterokrotnie 

mniej, ma 7 SOR-ów, czyli dwukrotnie mniej. No i w zasadzie wszystkie inne też wypadają lepiej.  

My jesteśmy naprawdę na szarym końcu, więc jest potrzeba, mają być pieniądze. Jest to wpisane  

w planie działań Wojewody, jeżeli chodzi o rozwój, system ratownictwa medycznego. Nie wiem jaki jest 

w tej chwili, jaki jest stan przygotowań MEGREZ-u, natomiast faktycznie o tym się mówi. Tychy  

są wskazywane, jako tak zwana, jako taka biała plama, tych białych plam jest więcej. Mamy no patrząc 
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od południa idąc, mamy SOR w Cieszynie. Mamy SOR w Bielsku Białej. Mówi się, że potrzebny byłby 

w szpitalu w Żywcu, ponieważ cały ten teren zupełnie na południe od Bielska jest niezabezpieczony.  

Następnie Pszczyna nie ma, Tychy nie mają. w Katowicach jest jeden SOR. To jest zdecydowanie za 

mało. Powinny być 2. Następnie, nie ma SOR-u w takim dużym mieście jak Gliwice. Niedawno powstał 

w Zabrzu. W Sosnowcu jest jeden. W Dąbrowie zdaje się tam nie ma. Jest w Zawierciu SOR. Następnie 

w Częstochowie są 2, na przykład. Miasto 100-tysięczne, 2 SOR-y. No i tak generalnie mamy takie białe 

plamy właśnie. Żywiecczyzna, Tychy. Powinien być jeszcze jeden SOR w Katowicach. Powinien być 

SOR w Gliwicach. W powiecie, no gdzieś tam Dąbrowa-Będzin. Mówi się o Myszkowie. Mówi się 

bodajże o Rudzie Śląskiej, ale te takie wpisane do planu działań to są właśnie Tychy, to jest zdaje się. 

Aha i jeszcze zapomniałem o zachodniej tej części. Subregion zachodni, czyli Jastrzębie, bo tam mamy  

w Rybniku SOR. Mówi się, ten plan jest jakby mnie pamięć nie myli, to jest właśnie szpital w  Jastrzębiu, 

szpital w Tychach.   

 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Bytom chyba też, nie?  

 

Radny Grzegorz Gwóźdź 

Bytom to są nasze starania, województwa w tej chwili, żeby dopisać tam (niewyraźne) Bytomiu, ale z 

tego co wiem, to on tam jeszcze nie jest wpisany. Natomiast tak jak powiedziałem, Gliwice, tam zdaje 

się gdzieś w okolicach Dąbrowy Górniczej. No i północ województwa też nie jest do końca 

zabezpieczona, więc gdzieś tam te 6, 7 SOR-ów powinno się pojawić. Pytanie, czy będziemy mieli 

obsadę lekarską, żeby to funkcjonowało, tak jak należy. Ale to już jest inna rzecz. Natomiast mają być 

pieniądze. To jest bardzo ważna informacja, bo jeszcze niedawno, jeszcze Ministerstwo Zdrowia 

odsyłało do bliżej nieokreślonych środków, które mogą się pojawić w 2023, może 2024. W tej chwili 

widzę, że te starania przyspieszyły i jakieś środki mają się pojawić. Więc to są naprawdę takie, no myślę, 

że dobre pomysły i dobre zapowiedzi. Mam nadzieję, że coś z tego wyjdzie. No to jeszcze jest droga 

daleka, żeby się zmaterializowało. 

 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję bardzo. 

Zastępca Prezydenta ds. Społecznych Maciej Gramatyka 

Jeśli można? 

 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Tak, ja Panie Prezydencie tylko, bo właśnie do Pana Prezydenta chciałam z tym się zwrócić, bo pewnie 

też będziemy już jako nasz szpital w tej chwili, zobligowani do zastanowienia się nad dużym problemem, 

to znaczy lądowiskiem dla helikopterów, bo to będzie też zdaje się jeden z warunków też, prawda  

SOR-u, jak dobrze wiem. No, więc pytanie, czy to będzie na pewno po naszej stronie, więc dlatego  

do Pana Prezydenta pytanie też. 

 

Zastępca Prezydenta ds. Społecznych Maciej Gramatyka 

Ja mam dane z września/października tego roku. No i niestety poza tym, że to, o czym mówił Pan Radny 

Gwóźdź, jest ta mapa SOR-ów i było to zestawienie, z którego wynika, że w województwie Śląskim jest 

tych Szpitalnych Oddziałów Ratunkowych o wiele mniej, niż średnio w innych częściach kraju,  

to ja poprosiłem spółkę o to, żeby napisała raz do Wojewody, dwa do Ministerstwa Zdrowia  

w tej sprawie, żeby rzeczywiście się dowiedzieć, czy są przewidziane jakieś pieniądze na to.  

No i niestety jest tak, że odpowiedź z Ministerstwa Zdrowia z września tego roku  odsyła nas do środków 

unijnych z Programu Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko, tyle tylko, że jest zapisane,  

że nie jest na razie możliwe podjęcie działań na rzecz identyfikacji nowych inwestycji, bo tak naprawdę 

nie wiadomo, jaka będzie lokacja tych środków, a poza tym jeszcze trwa ustalanie krajowego planu 

odbudowy. W związku z tym tak naprawdę nie wiadomo na ten temat, czy będą pieniądze,  

czy nie. Ministerstwo też odpowiada, że planowana inwestycja dotycząca budowy SOR-ów wpisuje się 

w działania funduszu medycznego w ramach subfunduszu modernizacji podmiotów leczniczych. 

Realizacja tego programu jest zaplanowana do 2029 roku, ale pierwsze nabory zostaną ogłoszone   
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w IV kwartale 2021, jednak konkurs na budowę i modernizację SOR-u nie jest przewidziany  

do ogłoszenia w latach 2021-2022. Czyli tak naprawdę najbliższy rok, ten 2022 to jeszcze nie będzie 

czas, kiedy z tego funduszu można by się starać  o pieniądze. No i to chyba trochę zamyka  

nam tę dyskusję o pieniądzach, jeśli nic się nie zmieniło od września, bo to jest odpowiedź z września 

tego roku. No i tyle można na ten temat powiedzieć. Jak pojawią się jakiekolwiek pieniądze, jeżeli będzie 

taka informacja, bo to o czym mówił Grzegorz Gwóźdź, no jest ta mapa, była dyskusja na temat tego, 

że brakuje SOR-u akurat tutaj w Tychach, natomiast nikt nie wskazuje, skąd na to w tej chwili pozyskać 

pieniądze, żeby przeprowadzić taką inwestycję. Jak będzie już wiadomo co z pieniędzmi, a będziemy 

tego pilnować, no to potem będzie następny etap już taki bardziej techniczny, lądowisko i tym podobne 

rzeczy. Natomiast, no tu znowu, Radny Gwóźdź wie więcej na temat problemów z obsadą w takich 

oddziałach. No ale myślę, że możemy nad tym się zastanawiać wtedy, kiedy już będziemy stać przed 

taką sytuacją, że są pieniądze, wnioskujemy o nie, ale zastanawiamy się co dalej, jeżeli już ta inwestycja 

będzie przeprowadzona. Z tych odpowiedzi  z tych pism, które na tę chwilę mamy, to raczej nie wynika, 

żeby to była perspektywa najbliższego roku. 

Radny Grzegorz Gwóźdź 

Czy ja mogę jeszcze coś dodać?  

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Tak, bardzo proszę. 

Radny Grzegorz Gwóźdź 

Ja znam tą odpowiedź, bo ona gdzieś tam też do mnie dotarła, natomiast to o czym ja mówiłem, że jest 

jakaś nadzieja być może żeby te pieniądze były szybciej. Pojawiła się taka informacja, że  26-ego 

października w wykazie prac legislacyjnych i programowych Rady Ministrów znalazł się taki projekt 

programu pod nazwą program inwestycyjny modernizacji pomiotów leczniczych, który zakłada między 

innymi zwiększenie bazy łóżkowej na Oddziałach Geriatrycznych łóżek opieki długoterminowej 

świadczonej stacjonarnie, jak również modernizację szpitali, poza tym duże zmiany w ratownictwie 

medycznym i no więc to są te 3 obszary generalnie, łóżka, opieka długoterminowa i ratownictwo 

medyczne, i to co jest tutaj dla nas istotne, ponieważ to jest wszystko tak ogólnie napisane  

bez wskazywania żadnych województw ani miejsc, ani szpitali, gdzie mogłyby te inwestycje być 

realizowane, z jednym wyjątkiem, w ramach programu planowane jest, tu jest cała lista, między innymi 

utworzenie na terenie województwa Śląskiego, to jest ważne, że jest to wskazane, bo inne województwa 

nie są wskazane, utworzenie na terenie województwa Śląskiego nowych szpitalnych oddziałów 

ratunkowych lub przekształcenie istniejących struktur izb przyjęć w szpitalne oddziały ratunkowe.  

Więc tak jak mówię, no jakieś tam prace się toczą. Oczywiście ten program jest też oparty na środkach 

funduszu medycznego, czyli tego funduszu, który powstał na bazie ustawy  z marca 2020 roku. No więc 

to trzeba śledzić, bo być może jakieś takie dedykowane środki dla województwa się pojawią wcześniej, 

bo faktycznie najpierw były zapowiedzi, że w najbliższych 2 latach może tych pieniędzy nie być. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
No to troszkę optymizmu. Dziękuję bardzo. Dziękuję. 

Przedstawiciel Wydziału Rozwoju Miasta i Funduszy Europejskich Magdalena Ziętek-Pierzchała  

Jeśli mogę Pani Przewodnicząca jeszcze tytułem uzupełnienia, bo aktualne informacje jeszcze,  

jeżeli chodzi  o uzupełnienie też wypowiedzi Pana Prezydenta Gramatyki, to mogę się z Państwem 

dzisiaj podzielić. Odbyło się spotkanie z Biurem Subregionu Centralnego. Tak naprawdę  

przed piątkowym spotkaniem z Urzędem Marszałkowskim, na którym były właśnie między innymi 

poruszane tematy środków unijnych i alokacji tych środków dla województwa Śląskiego, między innymi 

na priorytecie infrastruktura usług medycznych. Te środki w ramach, czy środków ZIT-owych,  

czy środków konkursowych zostały bardzo w porównaniu z poprzednią perspektywą okrojone i dzisiaj 

jako podregion Tyski wnioskowaliśmy, aby powrócić przynajmniej do alokacji z perspektywy 

poprzedniej. To będzie tematem jednym z punktów obrad z Urzędem Marszałkowskim i tak naprawdę 

wnioskowaliśmy, ponieważ w ogóle infrastruktura usług medycznych w ramach programu fundusze  

dla Śląska została wyrzucona na razie w tak zwane środki kopertowe, czyli środki, jak my nazywamy 

kolokwialnie, w zawieszeniu, to znaczy ani nie przeznaczone do konkursu jeszcze, ani nie przeznaczone 

do rozdysponowania w ramach zintegrowanych instrumentów terytorialnych, więc też zawnioskował 

zarówno powiat Pszczyński, który też w ramach swoich działań planuje pewne infrastrukturalne  
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inwestycje w szpitalu, jak i tutaj generalnie my, jako Tychy, żeby przywrócić środki ZIT-owe  

na tą właśnie, na to działanie, które dotyczy infrastruktury usług medycznych i pierwsze konkursy 

zgodnie z zapowiedziami nie będą szybciej, niż drugi kwartał 2023 roku. To oczywiście jest bardzo 

dynamicznie zmieniająca się jeszcze, zmieniające się informacje, natomiast no dzielę się z Państwem 

tymi świeżymi informacjami, bo ten temat był też dzisiaj omawiany właśnie na forum spotkania członków 

Podregionu i Subregionu Centralnego. Dziękuję. 

Przewodnicząca Komisji Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
Dziękuję serdecznie za tą informację. No ciekawy temat, zobaczymy jak to będzie się dalej rozwijało, 

oby dobrze i oby było to dla nas korzystne dla Tychów. Czy jeszcze mamy jakieś tematy ważne? 

(niewyraźne)  Nie widzę. W takim razie bardzo serdecznie Państwu dziękuję za udział  w Komisji. 

Zamykam posiedzenie Komisji. Dziękuję bardzo, do widzenia. 
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